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Tłumaczenie dofinansowano z Funduszu Promocji Mleka 
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C o  n  n e c t t o t h e w o r  l d o f d a i r y 

 

Zarząd EDA omawia 
przyszłość europejskiego 
sektora mleczarskiego  
z Dyrektor DG AGRI Catherine 
Geslain-Lanéelle 
Prezydent EDA, Giuseppe Ambrosi, gościł letnią radę 

EDA w swoim zakładzie produkcyjnym Grana Padano, 

gdzie zaprezentował filozofię i model biznesowy 

europejskiej lactosphère: łączenie doskonałości i 

ambicji mleczarskich. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Zarząd miał zaszczyt powitać Dyrektor Catherine Geslain-

Lanéelle (DG AGRI) w celu wymiany poglądów na temat 

przyszłości europejskiego sektora mleczarskiego, 

koncentrując się na czterech tematach: bezpieczeństwo 

żywnościowe, zrównoważony rozwój środowiska, prężność 

łańcucha mleczarskiego i aspekt społeczny europejskiego 

sektora mleczarskiego. 

"Jeśli chodzi o efektywność środowiskową, europejski 

sektor mleczarski z pewnością poczynił znaczące kroki we 

właściwym kierunku. Konieczne będzie przyspieszenie i 

zwiększenie wysiłków - jesteśmy świadomi, że w ramach 

tego procesu transformacji wymagane będą znaczne 

inwestycje prywatne i publiczne, zarówno na poziomie 

rolnictwa, jak i przetwórstwa", stwierdziła Catherine 

Geslain-Lanéelle.

Świetna wiadomość dla holenderskiej branży 

mleczarskiej! 

 
 
 
 
 
 
 

Wice Prezydent EDA Albert de Groot 

 

Wiceprezydent EDA Albert de Groot, CEO Vreugdenhil 

Dairy Foods, został mianowany nowym 

przewodniczącym Holenderskiego Stowarzyszenia 

Mleczarskiego (NZO). Albert de Groot zastąpił na tym 

stanowisku Heina Schumachera. Albert de Groot jest 

obecnie również członkiem zarządu Konfederacji 

Holenderskiego Przemysłu i Pracodawców. 

Prezydent EDA Giuseppe Ambrosi: “Znam Alberta 

jako pełnego pasji i zaangażowanego lidera branży 
mleczarskiej, dlatego jestem przekonany, że jest on 
doskonałym wyborem w tych trudnych czasach zarówno 
dla holenderskiego, jak i europejskiego sektora 
mleczarskiego i z niecierpliwością czekam na 
kontynuację naszej współpracy.” 

 

Twój ulubiony produkt mleczarski? 

Marlene Mortler 

MEP (EPP, DE) 

 

“Moim ulubionym 

produktem mlecznym jest 

maślanka. Lubię jej 

orzeźwiający i lekko 

cierpki smak. Dostarcza 

również cennych 

składników odżywczych” 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Dyrektor DG AGRI Catherine Geslain-Lanéelle z prezydentem 

EDA Giuseppe Ambrosim podczas Letniego Zarządu EDA. 

http://www.euromilk.org/eda
mailto:eda@euromilk.org
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EDA przygotowuje się do 
wyborów europejskich 2024 
30 czerwca EDA została zaproszona do 

Parlamentu Europejskiego na "Burzę 

mózgów: Podróż w kierunku wyborów do 

UE 2024". Wydarzenie zgromadziło 

ekspertów ds. komunikacji z 

przedsiębiorstw europejskich w celu 

omówienia najlepszego sposobu 

informowania członków o wyborach 

europejskich 2024. 

W ramach tego wydarzenia Alexander Roth, 

specjalista ds. komunikacji w EDA, mówił o " 

Skupieniu się EDA na wyborach europejskich 2019". 

Głównym punktem przedstawionym Jaume Duch 

Guillotowi, rzecznikowi i dyrektorowi generalnemu 

ds. komunikacji, była potrzeba dwukierunkowego 

dialogu między instytucjami europejskimi a 

przemysłem europejskim (Przeczytaj dokument EDA 

Wybory 2019)ze słowami przewodnimi ówczesnego 

przewodniczącego PE Antonio Tajaniego i ówczesnego 

przewodniczącego KE Jean-Claude'a Junkera. Wybory 

europejskie 2024 odbędą się w dniach 6-9 czerwca.. 

Komisja podzieliła się najnowszymi 
informacjami na temat rynku 
mleczarskiego 
Monika Wohlfarth (ZMB, DE) , Przewodniczący EDA w 

naszej grupie zadaniowej Obserwatorium Rynku Mleka 

(MMO) przedstawił sytuację w zakresie poziomu 

zapasów mleka w UE podczas 46 spotkania Rady 

Ekonomicznej MMO, które odbyło się 27 czerwca 2023 

r. Spotkania MMO gromadzą ekspertów z całego 

łańcucha dostaw mleka: COPA-COGECA (producenci i 

spółdzielnie), ECVC (Via Campesina), CEJA (młodzi 

rolnicy), EDA (przemysł mleczarski), Eucolait (handel 

mleczarski) i Eurocommerce (handel detaliczny)). 

 
Brigitte Misonne (DG AGRI) przedstawiła najnowsze 

krótkoterminowe prognozy dla rynku mleczarskiego w 

UE. Monika Wohlfarth podkreśliła, że dostawy mleka 

wzrosły zimą, stymulowane rekordowo wysokimi 

cenami i łagodnymi warunkami pogodowymi w 

większości państw członkowskich oraz że eksport 

produktów mlecznych z UE i popyt międzynarodowy 

ogółem zmniejszyły się w 2022 roku. Ze względu na 

wysoką inflację konsumenci kupują więcej towarów 

planowanych i szukają tańszych rozwiązań. 

Dostępność przetworów mlecznych poprawiła się w 

ostatnich miesiącach, a zapasy wszystkich produktów 

są wyższe niż w tym samym czasie w ubiegłym roku, 

ale w sumie nadal w normalnym zakresie. Ceny 

większości produktów mleczarskich silnie spadły w 

pierwszych tygodniach 2023 r., stabilizując się 

nieznacznie w lutym. 

 

 

 

 

 

 

 

Dr. Trevor Donnellan, Prof. Roel Jongeneel oraz  Dr. Emma Dillon z 

Alexander Anton (EDA) 

 

Przyszłość mleczarstwa UE - wymiana 
naukowców wysokiego szczebla przy 
udziale EDA 

Prof. Roel Jongeneel (Uniwersytet w Wageningen 

(NL), dr Emma Dillon i dr Trevor Donnellan 

(Teagasc, IE) wzięli udział w wymianie naukowej 

poprzez EDA na temat roli i wpływu zmian 

politycznych na przyszłość europejskiego sektora 

mleczarskiego w perspektywie 2030 roku. 

"Wspaniała okazja do dyskusji z akademicką elitą 

na temat potencjalnego wpływu, ale także 

przypadkowych konsekwencji polityki UE na nasz 

sektor. Obecnie stoimy w obliczu prawdziwej 

lawiny nowych strategii UE, w przypadku których 

nie mamy solidnej oceny skutków działań 

przeprowadzonej przez Komisję Europejską" - 

stwierdził sekretarz generalny EDA Alexander 

Anton. 

 

 

2 

http://www.euromilk.org/fileadmin/user_upload/Public_Documents/Dairy_Focus/EDA_Focus_on_European_Elections_May_2019.pdf
http://www.euromilk.org/fileadmin/user_upload/Public_Documents/Dairy_Focus/EDA_Focus_on_European_Elections_May_2019.pdf
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Zrównoważone systemy 
żywnościowe - nowe podstawowe 
przepisy dotyczące żywności  
w przygotowaniu? 

Podczas spotkania grupy doradczej w tym tygodniu, 

Komisja Europejska przedstawiła stan prac nad 

nowymi przepisami dotyczącymi "Ram 

Zrównoważonego Systemu Żywnościowego", które 

zostały zatwierdzone w zeszłym tygodniu przez tzw. 

radę kontrolną i zostaną zaprezentowane w trzecim 

kwartale 2023 roku. 

Dyskusja z zainteresowanymi stronami, która odbyła się 

w krótkim czasie, nie zawierała żadnych szczegółów 

dotyczących oceny skutków, ani określonej 

"preferowanej opcji" Komisji Europejskiej, ale 

koncentrowała się na potencjalnych podstawowych 

definicjach "zrównoważonego rozwoju" i jego trzech 

wymiarach (środowiskowym, społecznym i 

gospodarczym) z nową koncepcją zwaną "środowiskiem 

żywności" oraz ideą "logo zrównoważonego rozwoju 

żywności". 

 Prezentację przedstawioną przez Komisję  EU (23 

 slajdy) można pobrać tutaj. 

Dyskusja podczas spotkania, określonego jako 

"warsztaty", wyraźnie pokazała, że Komisja 

Europejska stoi w obliczu poważnych trudności ze 

wszystkich stron, zarówno w odniesieniu do ogólnego 

projektu, jak i szczegółów (tak mało, jak podano do 

tej pory)

 

 

 

 

 

 

 

Mleczarstwo w Ukrainie - część 
europejskiej laktosfery 

EDA ma przyjemność sfinalizować w tym tygodniu nasze 

badania na temat "Ukraińskiego mleczarstwa jako części 

laktosfery UE". Badanie to zostało zlecone przez Zarząd 

EDA i wykonane przez agencję analityczną Infagro przy 

wsparciu Olgi Trofimcewy, Głównego Ambasadora w 

Ministerstwie Spraw Zagranicznych Ukrainy. 

Zawieszenie przez UE ceł importowych, kontyngentów i 

handlowych środków ochronnych sprawiło, że ukraiński 

przemysł mleczarski stał się de facto zintegrowaną 

częścią "unijnej laktosfery", dlatego szerszy wgląd w ten 

rynek jest koniecznością. 

Według prognozy Infagro, udział Ukrainy w całkowitej 

produkcji mleka surowego w UE może osiągnąć 5% w 

2032 r., a udział Ukrainy w całkowitym przetwórstwie 

mleka surowego w UE może osiągnąć 4%. Jednocześnie 

udział Ukrainy w konsumpcji można oszacować na 6% 

całkowitego wolumenu UE. 

 

 

 

EESC krytykuje etykietowanie 
żywności na przedniej części 
opakowania 

W dniu 28 czerwca Europejski Komitet Ekonomiczno-

Społeczny opublikował opinię "Jednolity rynek na 

poziomie 30", która jest zgodna ze stanowiskiem EDA 

w sprawie obowiązkowego oznaczania pochodzenia i 

etykietowania żywności z przodu opakowania, co po 

prostu utrudnia funkcjonowanie jednolitego rynku:

http://www.euromilk.org/fileadmin/user_upload/Public_Documents/Dairy_Focus/PPT_FSFS_Advisory_Group_12_July_2023_final.pdf
http://www.euromilk.org/fileadmin/user_upload/Public_Documents/Dairy_Focus/PPT_FSFS_Advisory_Group_12_July_2023_final.pdf
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“"EESC zwraca uwagę na problemy stwarzane przez 

państwa członkowskie, które przewidują przyjęcie 

wspólnych środków na szczeblu europejskim, oraz na to, 

w jaki sposób wpływają one na wspólne rozwiązania 

zawarte w prawodawstwie europejskim i kierują nimi. W 

niektórych przypadkach dzieje się tak dlatego, że 

Komisja Europejska nie zaproponowała żadnych środków, 

ale czasami jest to spowodowane przez państwa 

członkowskie, które wyprzedzają wniosek europejski (np. 

oznaczanie pochodzenia produktów mięsnych, 

etykietowanie żywności z przodu opakowania (FOP), 

irlandzki wniosek w sprawie ostrzeżeń zdrowotnych 

dotyczących napojów alkoholowych itp,) 

utrudniając proces harmonizacji i swobodny przepływ 

towarów. Z tego powodu EESC wzywa Komisję 

Europejską do przyjęcia przepisów wyprzedzających, gdy 

jest to konieczne, aby uniknąć mnożenia przepisów 

krajowych, które rozdrabniają jednolity rynek.” 

 Pełny tekst tutaj. 

Żegnaj Íñigo! 
Po trzech latach pracy jako nasz specjalista ds. polityki 

w Komisji Handlu i Ekonomii, Íñigo Lizarraga Torrano 

rozpoczyna nowy rozdział w swoim życiu zawodowym. 

Dziękujemy Íñigo za jego zaangażowanie, 

profesjonalizm i entuzjazm i życzymy mu wszystkiego 

najlepszego w jego nowej przygodzie. Muchas gracias 

za ambicję i doskonałość! 

Íñigo Lizarraga Torrano 

Urzędnik ds. polityki 

-  Handel & Ekonomia 

 
“Chciałbym szczerze podziękować wszystkim, 

z którymi pracowałem w EDA przez ostatnie trzy lata. 

Uczyłem się od najlepszych i zabieram ze sobą 

wspaniałe i piękne wspomnienia kolegów  

i przyjaciół. Dziękuję wszystkim i do zobaczenia 

wkrótce! 

Moim ulubionym produktem mleczarskim jest ser 

Roncal; ser wytwarzany z surowego mleka owczego 

w dolinie Roncal nad brzegiem rzeki Esca  

w Pirenejach (Nawarra).” 

Do widzenia Camille 
 i Noéma! 
Żegnamy się również z naszymi dwoma 

utalentowanymi stażystami, Camille Cyran, która 

pracowała w dziale prawa żywnościowego i 

komunikacji przez ostatnie pięć miesięcy oraz 

Noéma Treuil, która pracowała z nami w okresie 

letnim. Dziękujemy za ich zaangażowanie i życzymy 

powodzenia w przyszłych przedsięwzięciach! 

 

 

 

 
Camille Cyran 

Stażystka 

 
 
 

 

Oto jesteśmy. Mój 5-miesięczny staż w EDA dobiega 

końca. Chciałbym podziękować wszystkim w 

zespole EDA i wszystkim, których spotkałem, za 

ciepłe przyjęcie. 

Chociaż podobało mi się próbowanie różnych 

produktów mlecznych, których nie znałem, mój 

produkt mleczny nie zmienił się od czasu dołączenia 

do EDA: pozostanie ser Neufchâtel z rodzinnego 

regionu Normandii. 

Dziękuję za ten wspaniały staż i życzę wszystkiego 

najlepszego!! 

Noéma Treuil 

Stażystka 

“Dziękuję wszystkim 

w EDA za danie mi tej 

możliwości. Moim 

ulubionym produktem 

mlecznym jest jogurt 

waniliowy jako 

deser.” 

https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/PDF/?uri=CELEX%3A52023AE0148

